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• 11

Nejsme zde od toho, abychom žili co nejdéle.

• 16

V dětství vnímáš přírodu neproblematicky, jako dítě: tak to je. Žluté divizny a modré chrpy a poletující
motýli nebo třeba zajíc na kraji louky. Pak začneš brát rozum, dospěješ, vidíš tu louku mezi galaxiemi
a v kontextu celého vesmíru a pochopíš, že pohled na tohle všechno je na hranici zázraku. Divím se dnes
mnohem víc než dřív.

• 34

Za nás to v Olomouci bylo tak: Ty se chceš formovat na kněze, chceš se ale určitě opíjet, chceš navazovat
partikulární přátelství s děvčaty nebo partikulární přátelství s chlapci a chceš určitě jezdit domů. A v tom
ti musíme zabránit. To znamená, že jsi nedostal klíče, auta jako prostředek dopravy byla vlastně zakázána
a hrozně se hlídaly vycházky. V Bruselu to bylo přesně naopak: Ty se chceš stát knězem, tady máš klíče,
tady máš jezuitu, který s tebou bude určovat tvoje studia, a tady máš kněze, který se, budeš-li chtít, může
stát tvým zpovědníkem a můžeš s ním konzultovat vše, co potřebuješ. A budeš-li ještě něco potřebovat,
my ti to dáme. Tedy: Ty chceš být knězem, jsi dospělý a my ti pomůžeme se vším, s čím budeš potřebovat, zatímco
v Olomouci bylo: Ty sice chceš být knězem, ale jsi nedospělý, nevíš, co chceš, a my tě musíme ochránit od světa, i od
tebe samotného, a tak ti všechno zakážeme.

• 61

Jan Maria Vianney

• Svatý kněz – zbožná farnost, zbožný kněz – průměrná farnost, průměrný kněz – špatná farnost, špatný
kněz – ztracená farnost…

• 65

Ta skupina turistů usedla v lavicích lechovického kostela – byl jsem dopředu požádán, abych kostel zpří-
stupnil – a průvodce začal vysvětlovat historii, architekturu a obrazy na zdech. Posluchači byli evidentně
vírou nedotčeni, sledovali výklad, dívali se na obrazy, pokyvovali hlavami, průvodcemluvil o tom, že pout-
ní kostel, aby mohl vzniknout, potřebuje místo, pak zázračnou sošku a pak tuším že ještě zázrak. Bylo to
legrační a jímavé zároveň. Ve výkladu nebylo slovo o Bohu, ale všechna slova o architektuře a malířských
technikách. Proč to ti lidé v baroku postavili, proč to namalovali a co tím chtěli říci, zůstávalo záhadou, zde
se odbylo „tehdejšími představami“ nebo pověrami bohatých knížat, kteří si to od chudých umělců objed-
nali, mezi řádky čti: od chudých umělců, kteří tu práci vzali, ale jinak si jistě při malování těch zbožných
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obrazůmysleli své, nebo tím, že v té době byli lidé hloupí jaksi en bloc a věřili všem těm hloupým pověrám.
Zatímco my turisté v barevných šortkách dnes už víme. Paradoxem pak zůstává, že tito hloupě pověreční
lidé pak z kamenů vyřežou takovou krásu, jako je lechovický poutní kostel a že tři sta let po nich ještě tahle
dnešní skupinka výletníků v cyklistických trikotech, skupina výletníků, co všechno ví, cítí přece jen potřebu
tu krásu nazírat. Tak ano, formě se pojďme obdivovat, obsah ignorujme. Takto současnost vnímá chrámy,
takto vnímá ženy, takto vnímá gregoriánský chorál.

Copak jsme již tak hluchoněmí, že nejen neslyšíme nebesa, která vypravují o Boží slávě, neslyšíme ani
lejsky bělokrké před lechovických kostelem a neslyšíme, jak dílo Božích rukou zvěstuje obloha, copak jsme
zároveň i slepí, když jsme v kostele, kde se rozum člověka a dech Boží – co jiného je inspirace, in-spirace –
proměňují do takto nádherné architektury, copak takováto stavba opravdumohla vzniknout jen pro peníze
nebo jen z donucení, copak takováto stavba není spíše vzkaz, závěť, dopis budoucím pokolením, poselství,
modlete se, jako jsme semymodlili, starejte se, jako jsme se imy starali, a buďte přes všechny strázně vděčni,
jako jsme i my byli, a když budete vy stavět své chrámy, dejte do díla celou svou duši a celé své srdce a celou
svou mysl, jako jsme i my dali.

Ale ne, my obdivujeme architektonickou konstrukci krbu, klapky a přívody vzduchu, vyvložkovaný ka-
menný komín, a na římse dokonce i dlouhé krbové zápalky a připravenou hromádku smrkových štěpin,
a přehlédneme, že tohle všechny bylo zbudováno, aby byl uvnitř zapálen plamen. A krb aby hořel. Teprve
potom všechno dostane smysl.
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Když se bavím s moudrými lidmi z církve – nechci jim křivdit –, jsou to pořád sňatky homosexuálů nebo
nějaké pastorační metody, jak podchytit mládež nebo tu či onu generaci. To je důležité, ale podle mě tak
ve třetím plánu. O radosti ze života, o smyslu věcí a o Bohu bychom měli mluvit. Opravdu si nemyslím, že
je třeba někoho podchytit nebo stavět mosty k lidem – ti lidé se k nám, k Bohu, brodí ze všech stran. Stačí
nezavazet.

• 102

Zdá se mi, že je obrovský hlad po spiritualitě. Zejména po té spiritualitě, která po tobě nic nechce. Ať je to
šamanské bubnování za úplňku a společný zpěvmanter a náboženství starých druidů a Keltů, tantrický sex
nebo svíce archanděla Rafaela. Je to velmi zajímavé, velmi ezoterické a velmi mystické, ale nic to po tobě
nechce, nebo chce, ale jenom do té chvíle, dokud tě to baví. I ty knihy, které se o ezoterice a mystice píší,
jsou psány tak, aby byly zábavné a snadné jak recept na jarní salát. Všechny tyto směry mají dvě pravdy:
Za prvé, že náboženský zážitek existuje. Že ten cíl zde je. Za druhé, že k němu lze dospět. Že cesta je možná.
To, že cestu hledají na přesně opačné straně, než v reálu je, je druhá věc.
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Vždycky se zdůrazňovalo, že panický stav je první liga, a až pod ním je teda to posvěcené smilstvo. (…) Až
druhý vatikánský koncil řekl, že smyslem manželství je posvěcení partnera, nikoliv rození dětí.

• 115

Jsi masový vrah? Není problém! Vyloupil jsi banku a zavraždil jsi bankéře? Není problém! Když lituješ,
všechno se dá odpustit. Ale že žiješ ve druhém manželství? To se neodpouští.

• 117

Tradice je živá víra mrtvých – přemýšlíme o tom, jak by naši předkové jednali, kdyby žili v současnosti,
tradicionalismus je mrtvá víra živých – oni to dělali tak a my nemáme právo dělat to jinak.

• 132

Představa, že když se budeme modlit, pacient se uzdraví dřív, je naprosto mylná. Dō, ut dēs – dávám, abys
dal, abych dostal. Vhodím do přístroje desetikorunu a dostanu kafe. S vizí, že kdyby to fungovalo, mohli
bychom modlitbu zařadit do nemocnic jako součást terapie lege artis.

• 135

Z Bible je zřejmé, že Mojžíš evidentně nechtěl být vůdcem, ale bylo to potřeba, a tak se jím stal.
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• 151

Malýmdětempřipadá samozřejmé, když na jaře rozkvetou sněženky a koniklece, protože takto ten svět fun-
guje. Když je člověk starší, uvědomí si, že to tak úplně není, že to jsou skoro až jakási náboženská mystéria,
když z té studené a mokré hlíny ty sněženky a koniklece vyrostou.

• 172

(…) Pán Bůh ti dá vždycky takový mírný pohlavek, a když to nereflektuješ, přijde další pohlavek, trošku
silnější.

• 173

papež František

• Častokrát jsme slyšeli, že dobrý katolík se nemíchá do politiky. To však není pravda a není to dobrá
cesta. Dobrý katolík se míchá do politiky a vnáší do ní to nejlepší ze sebe sama.
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Ze strany mocných – a zejména těch, kteří jsou kritizováni – je vždycky velký tlak na to, aby křesťané moc
nezasahovali do tohoto vnějšího světa, aby si řešili svoje vzdušné zámky. Křesťanství bylo vždycky trnem
v oku všem diktátorům.

• 173

(…) Křesťanství má jasný imperativ: vždyckyje třeba více poslouchat Boha než lidi. Má taky vzkaz, že
jakýkoliv vládce nebude nikdy tím, kdo bude rozhodovat o tom, co je dobro a co je zlo, co se bude a co se
nebude dělat, nebude rozhodovat o osudech a životech lidí. Křesťanmá vždycky odpovědnost vůči někomu
mnohem vyššímu, než je diktátor. Že se tedy nikdy nenechá zcela podrobit.

• 175

(…) Katolická církev se, zejména u nás – byť se o tom nepíše –, stala náboženstvím intelektuálů. Dávno to
není náboženství prostého lidu, ale přemýšlivých lidí, často vysokoškoláků.
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Opravdu toužím po tom, aby docenti a profesoři z teologických fakult psali do Lidovek. Média nejsou
antiklerikální. Naopak, je po tom hlad. Když někdo napíše něco rozumného o ekologii, sociální politice,
důchodovém pojištění, migrantech, o čemkoli…, všichni to okamžitě vezmou a otisknou. Je jednoduché
mít nohy na stole a říkat, jak je ta společnost proticírkevní. Když nebudeme volat my, bude volat kamení.
A ono volá. Když do televize nepůjde farář, půjde tam šamanka, která vzývá mraky na obloze nebo severní
vítr.
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